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Beste leden van de PvdA, 

We hebben onstuimige maanden achter de rug. Oekraïne, Gaza, de deels gelukte klimaattop in Dubai en 

de nauwelijks te verkroppen verkiezingsuitslagen. Er zijn momenten dat je liever niet naar het nieuws 

kijkt als je je goede humeur wilt bewaren.  

Gelukkig is er ook bemoedigend nieuws. Zo kregen we flink - 20% plus! - wat nieuwe leden, deels voor 

en deels na de verkiezingen van 22 november jl. Ook hebben PvdA/GL samen flink gewonnen bij de ver-

kiezingen, namelijk 8 zetels. Een feit dat totaal is ondergesneeuwd in het totaalplaatje. De samenwer-

king tussen PvdA en GroenLinks geniet veel steun, zij het niet van iedereen. In onze afdeling bleek die 

steun al vroeg uit een ledenenquête van april 2021. Intussen is die landelijke en lokale samenwerking 

haast niet meer weg te denken. Niet dat er geen cultuurverschillen meer bestaan.  

Er is ook droevig nieuws. Door een naar verkeersongeval op 10 december jl. overleed ons lid Lo-

dewijk Hoogstra. Een enorme schok voor iedereen. Lodewijk was (vooral) in de afdeling Zuid-

horn tientallen jaren lang buitengewoon actief. Je kon altijd op hem rekenen. Paula Grit schreef 

een treffend In Memoriam.  

Wat leest u verder in dit nummer van ORH? Vicevoorzitter Pieter Veenstra blikt terug op de verkiezings-

uitslag. Secretaris Paula Grit evalueert de campagneactiviteiten. We nodigen u alvast uit voor de 

Nieuwjaarsbijeenkomst op 20 januari 2024 met als gasten Kamerlid Habtamu de Hoop en gedeputeerde 

Tjeerd van Dekken. Van harte welkom allemaal! Het werk in de gemeenteraad gaat door. Annemiek 

Kleinjan-Uneken en Sandra de Wit hielden namens GroenLinks en PvdA samen de algemene beschou-

wingen. Bestuurslid Eric Helmers roept u op om bij de Europese verkiezingen te komen stemmen.  

Dan de politieke agenda: de woonvisie van de gemeente Westerkwartier is ambitieus: er moeten heel 

veel huizen gebouwd worden. Maar waar dan precies? In Leek/Tolbert staat voor de derde keer in 30 

jaar het gebied ten westen van de Tolbertervaart op de bouwtekening. Een goed idee? Dan … de forma-

tie. Gaat oud-PvdA-minister Ronald Plasterk een rechts kabinet formeren of … zelfs leiden? Premier 

Plasterk? Of is er nog een minder schandelijke uitweg? Een paar verkenningen van de redacteur.  

Tenslotte, andermaal de oproep. Dit ledenblad staat open voor uw bijdragen. Natuurlijk kan dat ook via 

de website of via facebook, of rechtstreeks naar de Raadsleden. Maar ook dit blad biedt ruimte.  

Redactie, Joost Eskes, 18 december 2023 

  Ons Rode Hart 
        Nieuwsbrief van  de PvdA afdeling Westerkwartier          december 2023  
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TWEEDE KAMERVERKIEZINGEN EN HOE NU VERDER? 
PIETER VEENSTRA  

 

En toen was het 21.00 uur op de verkie-

zingsavond van 22 november en de eerste 

exitpoll rolde over het beeldscherm. Voor 

GroenLinks-PvdA werden 26 zetels voor-

speld. Een winst ten opzichte van de huidige 

samenstelling van beide partijen in de 2e 

Kamer van 9. Geen slecht resultaat zou je 

denken.  

Maar een seconde later kwam de prognose 

voor de PVV: 35 zetels. En ik denk dat overal 

binnen onze partij de reactie hetzelfde is 

geweest: van eerst een positief gevoel naar 

grote schrik. Je zag deze reacties ook bij de 

gezamenlijke bijeenkomst van GL-PvdA op 

de verkiezingsavond in Amsterdam. Uitein-

delijk heeft GL-PvdA 25 zetels gekregen en 

groeide het zetelaantal van de PVV nog tot 

37.  

Schrik  

Het zal jullie net zo vergaan zijn als mij sinds deze verkiezingsuitslag: zorgen, boosheid, reflectie en ana-

lyse en veel discussies over hoe deze uitslag nu precies te duiden. Want hoe moeten we als PvdA verder 

met deze uitslag? Tijdens de laatste ALV op 25 november hebben we uitgebreid stilgestaan bij de verkie-

zingsuitslag. Een paar zaken kwamen hierbij naar voren, aspecten die ook in de pers langs zijn gekomen. 

GL-PvdA is een samenwerking van hoog opgeleiden geworden, is het contact met de gewone burger 

kwijtgeraakt en wordt om die reden als een elite club neergezet. Het valt niet te ontkennen dat veel kie-

zers op onze partij hoger opgeleid zijn en veel lagere inkomensgroepen niet op ons hebben gestemd. 

Terwijl het verkiezingsprogramma van GL-PvdA op onderwerpen als bestaanszekerheid en wonen juist 

maatregelen voorstelt die ten goede komen aan de onderkant van onze samenleving. Kortom ons ver-

haal heeft grote groepen kiezers niet verleid om op ons te gaan stemmen. Maar hetzelfde geldt voor 

een partij als de SP, die sociale thema’s ook hoog op de agenda heeft staan. Er is dus meer aan de hand.  

Migratie was misschien wel het belangrijkste thema tijdens deze verkiezingen. De VVD trok de stekker 

uit het kabinet, sloot samenwerking met de PVV niet uit en Wilders zag zijn kans om op dit thema scherp 

campagne te voeren met de hem bekende oneliners. En met succes.  

Op onze ALV kwam het vraagstuk migratie ook aan de orde. De meningen waren eensgezind: mensen in 

nood, op de vlucht voor oorlog of geweld, of individueel bedreigd laat de PvdA niet vallen. Internatio-

nale solidariteit staat hoog in het vaandel binnen onze partij. Bovendien hebben we als Nederland aller-

lei internationale verdragen getekend inzake vluchtelingen en asiel.  

Richting 

Naar arbeidsmigratie zullen we goed moeten kijken. Sommige sectoren in onze economie zijn sterk af-

hankelijk van arbeidsmigranten, hoofdzakelijk komend uit de EU. Hebben we deze sectoren nog nodig of 

kunnen we hier langzaamaan afscheid van nemen? Een richting die de PvdA voorstaat. Ook hier geldt: 

gemakkelijke oplossingen zijn er niet en maatregelen zullen tijd kosten.  

Pieter Veenstra plakt verkiezingsaffiches 
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En dan hebben we het nog niet gehad over Klimaatbeleid of onze solidariteit met de Oekraïense bevol-

king. Thema’s waar de PVV en ik vermoed ook haar kiezers wezenlijk anders over denken. Het is dus niet 

zo eenvoudig om grote groepen kiezers terug te winnen die op voor ons belangrijke thema’s een andere 

mening zijn toegedaan.  

Samen 

Op de vraag op de laatste ALV of GL-PvdA deel zou moeten nemen aan een kabinet waren de meningen 

ook eensluidend: niet doen. We moeten scherp oppositie voeren, samen met gelijkgestemden en ons 

verhaal, ons programma, krachtig blijven uitdragen. We zijn tenslotte wel de 2e fractie in de nieuw sa-

mengestelde 2e Kamer, we hebben wel 8 zetels gewonnen en we hebben ook veel jonge kiezers aan ons 

verbonden. Dat zou de lijn moeten zijn. Natuurlijk zijn er partijgenoten die de samenwerking met GL een 

slechte keus vinden, ook na de verkiezingen. Maar je kunt je afvragen hoe PvdA en GL ervoor hadden 

gestaan als ze ieder apart waren gebleven. En tenslotte hebben 80 – 90% van de leden van beide par-

tijen voor samenwerking gestemd.  

Tijdens de verkiezingscampagne van GL-PvdA in het Westerkwartier ben ik veel enthousiasme tegenge-

komen tussen de leden van beide partijen. Er is intensief campagne gevoerd met een behoorlijk groot 

team. Zie ook de evaluatie van de Campagne verderop in Ons Rode Hart. Zelf heb ik veel nieuwe jonge 

leden van GL leren kennen tijdens de campagne. Dat heeft mij extra energie gegeven. We hebben als 

afdeling Westerkwartier 15 nieuwe leden mogen begroeten sinds de verkiezingsdag. Bij GL zien we een-

zelfde tendens. We zullen als partij meer dan ook onze stem moeten laten horen en onze gezichten 

moeten laten zien. Betrokkenheid van leden is daarbij enorm belangrijk. Bij deze dan ook de oproep om 

aanwezig te zijn bij de Nieuwjaarsbijeenkomst op 20 januari a.s. in Hotel Aduard. De uitnodiging kunt u 

binnenkort tegemoet zien. We hebben elkaar meer dan ooit nodig, voor de onderlinge discussie, voor 

het maken van plannen maar ook om met elkaar de handen uit de mouwen te steken. Maar het is ook 

altijd fijn om gelijkgestemden te ontmoeten. Tot de 20e januari! 

Pieter Veenstra (vice-voorzitter) 

 

************************************ 

Nieuwjaarsbijeenkomst 
 

Op zaterdagmiddag 20 januari 2024 organiseren 

de besturen van de Partij van de Arbeid van het 

gewest Groningen en de afdelingen Westerkwar-

tier en Hogeland, tussen 15:00 en 18:00 uur  hun 

nieuwjaarsbijeenkomst in Hotel Aduard, Frie-

sestraatweg 13 te Aduard. 

Als sprekers zijn Habtamu de Hoop, fractielid 2e kamer GL-PvdA en Tjeerd van Dek-

ken, gedeputeerde PvdA in de provincie Groningen gevraagd. Er is een Pubquiz en 

uiteraard wensen we elkaar in een ontspannen en gezellige sfeer een goed 2024. 

Dit alles onder het genot van een hapje en drankje en pianospel door Henk-Doeke  

Odinga.  

Er komt nog een aparte uitnodiging naar de leden toe.  

Wees erbij: we rekenen op een grote opkomst. 
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HABTAMU DE HOOP –  
TWEEDE KAMERLID VOOR  

GROENLINKS-PVDA 
 
Habtamu zit inmiddels twee jaar in de Kamer. Op 20 janu-
ari a.s. is hij in Aduard spreker op onze bijeenkomst sa-
men met PvdA Hogeland. Habtamu komt op voor jonge-
ren en voor het platteland. Hij wil een brug slaan tussen 
Fryslan en Den Haag. Iedereen ‘verdient een perspectief 
op vooruitgang’. 1 
 
Wie is Habtamu de Hoop?2  
  
“Mensen perspectief bieden, zodat ze van hun droom wer-

kelijkheid kunnen maken” 

Als je ’s nachts wakker ligt omdat je niet weet of je morgen je baan nog hebt, waar kun je dan nog van 
dromen? Ik vind dat we mensen die een zetje nodig hebben, bestaanszekerheid moeten bieden. Zo geef 
je ze dat beetje perspectief waardoor ze van hun droom werkelijkheid kunnen maken.  

Fries in hart en nieren 

Ik ben geboren in Addis Abeba in Ethiopië, maar ik groeide op 
bij een boerenechtpaar in het Friese dorp Wommels. Ik voel 
me een Fries in hart en nieren, altijd in voor een potje kaat-
sen. Op de middelbare school zat ik bij de debatclub, op mijn 
negentiende werd ik het jongste raadslid van de gemeente 
Súdwest-Fryslân.  

Geen blad voor de mond 

Als presentator van het jeugdprogramma NTR Het Klokhuis 
heb ik geleerd ingewikkelde materie simpel uit te leggen. 
Daarbij neem ik geen blad voor de mond: zo was ik de eerste 
Friese politicus die zich uitsprak tegen Zwarte Piet. Ook 
speechte ik in 2020 tijdens de Black Lies Matter-demonstraties in Leeuwarden. 

Stem van de jongeren 

Ik zie dat we steeds minder zekerheden hebben en dat vooral mijn eigen generatie de afgelopen jaren 
keihard is geraakt. Een betaalbare woning, een vast contract of een goeie leraar voor de klas: het is te-
genwoordig niet meer vanzelfsprekend. Het is zelfs niet meer vanzelfsprekend dat jongeren het beter 
krijgen dan hun ouders het hebben gehad. Als Kamerlid geef ik hen een stem.  

 

 

  

 
1 https://groenlinkspvda.nl/kandidaat/habtamu-de-hoop/  
2 https://www.tweedekamer.nl/kamerleden_en_commissies/alle_kamerleden/hoop-he-de-groenlinks-pvda/bi-
ografie 

De Hoop zit in deze Kamercommissies 

https://groenlinkspvda.nl/kandidaat/habtamu-de-hoop/
https://www.tweedekamer.nl/kamerleden_en_commissies/alle_kamerleden/hoop-he-de-groenlinks-pvda/biografie
https://www.tweedekamer.nl/kamerleden_en_commissies/alle_kamerleden/hoop-he-de-groenlinks-pvda/biografie
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CAMPAGNEACTIVITEITEN EN  
EVALUATIE, DOOR PAULA GRIT 

 

Er is voor deze verkiezingen voor het eerst gewerkt met een geza-

menlijk campagneteam. Het team bestond voor de PvdA uit: 

Myra Eeken, Eric Helmers en Paula Grit en voor GroenLinks: Emil 

Klok, Sjors van Broekhuizen en Alderik Visser. Er was weliswaar 

een campagneplan maar dit was heel algemeen gehouden. On-

danks, en ook dankzij, cultuurverschillen tussen de beide partijen 

zijn er veel zaken actief opgepakt. De gezamenlijke aftrap van de 

campagne op 7 oktober 2023 was daar een voorbeeld van. Dit 

leverde naast aanmeldingen voor de campagne ook ideeën op 

voor andere campagneactiviteiten. Als groot leerpunt is genoemd 

dat het belangrijk is om vooral en vooraf de activiteiten in een 

plan vast te leggen. Maar we moeten niet te ambitieus willen zijn. 

Van belang is steeds dat er voldoende vrijwilligers zijn. Wij waren 

overigens van alle partijen in de gemeente het meest actief. 

 

Er zijn posters geplakt, folders uitgedeeld, we stonden met een 

kraam op Kom in Zuidhorn. Ook is er gefietst vanaf Leek via Zuid-

horn en Oldehove naar Ezinge. In Zuidhorn, Leek, Sebaldeburen 

en Doezum is gecanvast (huis aan huis bellen en het gesprek aan-

gaan). Daarnaast is er fruit uitgedeeld en zijn er zwerfvuilacties 

gehouden. De leden zijn geïnformeerd via ledenmails en er zijn in totaal zes campagneflitsen gemaakt. 

Voor het eerst zijn er ook campagnefilmpjes gemaakt. Deze filmpjes en foto’s van campagneactiviteiten 

zijn geplaatst op sociale media. Het zou mooi zijn dat er meer door leden en belangstellenden wordt ge-

liket en gedeeld. 

Tot slot wil het bestuur alle leden die zich hebben ingezet, bedanken en hopen dat we weer kunnen re-

kenen op jullie inzet bij de campagne voor de Europese verkiezingen die plaatsvinden van 6 tot 9 juni 

2024. (Onze verkiezingsdag is DONDERDAG 6 juni 2024). 

Toenemend ledental 

De ledentallen van beide partijen zijn na deze verkiezingen gegroeid. In de periode van 23 november tot 

en met 8 december konden we 21 nieuwe leden bijschrijven. Onze afdeling mocht in 2023 in totaal maar 

liefst 40 nieuwe leden verwelkomen. Er is bij een deel daarvan sprake van dubbellidmaatschap met 

GroenLinks. Het totale ledenaantal van de afdeling is nu 234. 

Verkiezingsuitslag Westerkwartier 

De verkiezingsuitslag in het Westerkwartier is uitgesplitst per stembureau na te lezen via: 

https://www.westerkwartier.nl/verkiezingen. De grootste partij in de definitieve uitslag is hier de PVV 

met 21,98 %, van de stemmen. Als tweede partij met 16,25% kwam NSC uit de bus. De combinatie 

GroenLinks/PvdA heeft met 14,22% de derde plaats gehaald. In totaal hebben 5977 mensen ons hun 

stem en het vertrouwen gegeven. Ten opzichte van de Tweede Kamer verkiezingen van 2021 hebben 

daarmee maar liefst 1145  Westerkwartierders meer voor ons gekozen. 

Het ontvangstcomité bij de  
gezamenlijke campagneaftrap 

https://www.westerkwartier.nl/verkiezingen
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Bron NOS-site 23-11-23 

Verkiezingsuitslag landelijk 

Het centrale stembureau van de 20 

Nederlandse Kieskringen (De Kies-

raad) heeft op 1 december de uitslag 

vastgesteld. Het opkomstpercentage 

was 77,7%. Van de 13.473.750 kies-

gerechtigden brachten 10.475.139 

hun stem uit. Van de 26 partijen die 

deelnamen aan de verkiezing kregen 

15 partijen voldoende stemmen voor 

een zetel in de Tweede Kamer. In to-

taal behaalden 38 kandidaten vol-

doende voorkeurstemmen, waaron-

der één kandidaat die anders niet 

gekozen was geweest, namelijk Danielle Hirsch, van GroenLinks-PvdA. In de nieuwe Tweede Kamer zijn 

op 6 december in totaal 25 volksvertegenwoordigers voor GroenLinks PvdA benoemd. Wat vooral opvalt 

is de vergroting van de rechtse en zeer rechtse Kamerzetels. De progressieve stem van linkse partijen is 

sinds de vorige verkiezingen fors afgenomen en historisch klein. Het bestuur wenst de nieuwe fractie 

veel succes! 

Alle gegevens zijn terug te vinden via onderstaande link: 

https://www.kiesraad.nl/adviezen-en-publicaties/proces-verbalen/2023/12/1/proces-verbaal-van-de-uitslag-van-

de-verkiezing-van-de-tweede-kamer-2023 

Paula Grit  

************************************ 

VAN EEN STEMBUREAU IN LEEUWARDEN 
 

(red: Een anekdote uit Friesland) 

Half zes, mijn dienst op het stembureau zit er bijna op. Snel naar huis en daarna terug om nog een lange 
avond te tellen. Terwijl ik mijn spullen pak komt er een luidruchtige, kromgebogen oude vrouw binnen. 
Haar vingers zijn geel van de nicotine. ´Waar kin ik stimme? krijst ze uit volle borst. We groeten vriende-
lijk, controleren haar ID, geven een stemformulier en wijzen naar de stemhokjes.  

‘Waar is het stemhok’? We lopen even met haar mee en helpen haar met het uitvouwen van het grote 
formulier. 'Ik ken et net leze. Ik bin myn leesbril vergeten', roept ze. 'Oh mevrouw, wilt u onze loep even 
lenen'?, bieden wij aan. Even later: 'Ik ken niks leze mei die loep'. 'Tja, dan wordt het lastig mevrouw, wilt 
u misschien mijn leesbril even gebruiken?’ Aan ons zal het niet liggen, wij stellen ons coöperatief op. ‘Ik 
kin et mei die bril nog net leze’! roept ze.  
 
Tja, wat te doen? Formeel mogen wij niet hulp bieden in het stemhokje, maar tja. Toch maar even disc-
reet helpen? 'Als u nu zegt op wie u wilt stemmen dan kunnen wij het vakje even aanwijzen', hoor ik me-
zelf zeggen. Ja, dat wilde ze wel zeggen. Luid en duidelijk, zodat iedereen het kon horen schalde ze door 
de zaal: ‘Op Pim Fortuyn’ ! 'Tja, mevrouw, dat gaat hem helaas niet worden, Pim Fortuyn is niet meer on-
der ons', antwoordde ik wanhopig en met moeite een glimlach onderdrukkend. 'OOOH' riep ze, ik bedoel 
Wilders. Geert! Geertje. Die wil ik'. 
  
Ik wijs naar het betreffende hokje en maak me schielijk uit de voeten. 
  

https://www.kiesraad.nl/adviezen-en-publicaties/proces-verbalen/2023/12/1/proces-verbaal-van-de-uitslag-van-de-verkiezing-van-de-tweede-kamer-2023
https://www.kiesraad.nl/adviezen-en-publicaties/proces-verbalen/2023/12/1/proces-verbaal-van-de-uitslag-van-de-verkiezing-van-de-tweede-kamer-2023
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SAMEN VOOR EEN  
HOOPVOLLE TOEKOMST 

BEGROTINGSBESCHOUWINGEN 2024 
 

Op 8 november hebben de fracties van GroenLinks en de PvdA de 

beschouwingen op de begroting voor het eerst samen voorgedra-

gen. De beide fractievoorzitters deden dat elk voor een deel. Ook 

de ingediende moties zijn verdeeld. We zijn gestart met onze inbreng door aan te sluiten bij de woorden 

die Frans Timmermans op 27 oktober sprak in de Oosterpoort: “Laten we nooit onverschillig zijn, laten 

we de gemeenschapszin koesteren en altijd onze minderheden beschermen.” Dat is precies waar ook de 

fracties van GroenLinks en de PvdA in Westerkwartier samen voor willen gaan.  

 

We zijn niet onverschillig. Het Westerkwartier laat ons zeker niet onverschillig. Wij zijn juist verschillig: 

we trekken het ons aan dat inwoners zitten te springen om woonruimte, dat de klimaatverandering 

doorgaat, dat de kansenongelijkheid groter wordt, dat boeren geen perspectief hebben en dat de di-

verse oorlogen ook onze samenleving onzekerder maken. Het is ons niet onverschillig, het laat ons niet 

koud: wij willen daar wat aan doen.  

 

We hebben gesproken over onlangs afgelegde werkbezoeken en contacten, bij-

voorbeeld over Wender, de crisisopvanglocatie in Leek. Wender biedt aan 30 men-

sen en gezinnen crisisopvang en daarnaast ruimte voor 12 mensen die begeleid 

wonen. Men ziet de wachttijden voor een crisisplaats toenemen.  Door het wo-

ningtekort en lange procedures kan het wel een jaar duren voordat bewoners 

doorstromen, terwijl dit maximaal drie maanden zou moeten zijn. Niemand kan 

hier onverschillig naar kijken! Ons ook realiserend dat iedereen dakloos kan worden. Als fracties hebben 

we een duidelijk beeld van de toekomst. Een toekomst waarin we gaan voor hoop en koersvastheid. Sa-

men Kan het! Wat zijn nu de  waarden die in tijden van onrust en onveiligheid ons houvast en zekerheid 

geven en moeten beschermen? Wij komen tot vijf kernwaarden van Westerkwartier: Liefde voor het 

landschap en Cultuur, Eigenwijs, Aanpakken, Naoberschap en Menselijke maat 

 

Deze waarden kunnen we zien als een borg of een wierde. Daar waar we ons geborgen voelen. Als we 

daar steeds terug naar gaan, worden onze oplossingen makkelijker, menselijker en milder. Vanuit die 

kernwaarden is de Programmabegroting 2024 voorspelbaar. We komen onze afspraken na. We gaan 

investeren in onze dorpen, we gaan de armoede bestrijden, woonruimten realiseren. Saai, maar toch 

spectaculair. En dat is in deze onzekere tijd goed. En het is gewoon hard werken: handen uit de mouwen 

voor de toekomst van onze inwoners en hun kinderen en kleinkinderen.  

 

Tegelijkertijd kwamen we met een aantal verrijkingen op de begroting, verwoord in moties over: 

- Voedselbossen 

- Bouwplannen en acties die mogelijk zijn als de werkelijke start van bouw achter blijft. 

- AI, de mogelijkheden voor de gemeente van artificial intelligence (kunstmatige intelligentie, red.) 

- Leegstand (en wat we daar aan kunnen doen). 

- Rubbergranulaat op voetbalvelden, gelet op schadelijke gevolgen voor gezondheid en milieu. 

- Toegankelijkheid, aandacht voor vrije doorgang ook voor inwoners die slecht ter been of slecht-

ziend zijn. Deze motie is unaniem aangenomen en heeft intussen de krant gehaald.  

- Respijtzorg. 
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Menselijke maat 

 

De menselijke maat is heel belangrijk. De invulling ervan heeft te maken 

met je mensbeeld. Dat bepaalt wat wordt verstaan onder zelfredzaamheid 

en hoe je die bevordert, maar vooral of onderkend wordt dat volledige 

zelfredzaamheid voor sommigen een brug te ver is en wat we daar vervol-

gens aan doen. Het mensbeeld bepaalt ook hoe we onze inwoners zien. 

Prof. dr. Manu Keirse roept op om de verregaande versnippering in onze 

maatschappij een halt toe te roepen. Die voert bewoners naar te veel lo-

ketten, voordat hun vragen en of ondersteuning geregeld worden. In zijn 

boek ZIE DE MENS beschrijft Keirse het ontstaan van de toenemende frag-

mentatie of versnippering - bijvoorbeeld door het opsplitsen van taken en 

verantwoordelijkheden - waardoor mensen zich onbegrepen voelen. Niemand heeft nog zicht op het 

volledige plaatje en op de inwoner en hierdoor voelen mensen zich steeds meer onbegrepen. Het is fei-

telijk het tegenovergestelde van het ‘Dichtbij’ uit ons gemeentelijke DNA. 

 

Bij de bespreking van de nieuwe visie op het sociaal domein gaven we aan dat er meer aandacht mag  

komen voor een breder mensbeeld. Zelfredzaamheid is wat ons betreft te beperkt! We zien de herijking 

van het beleid met vertrouwen tegemoet, maar we beseffen goed dat er binnen het sociaal domein 

grenzen zijn, maar ook dat er kansen liggen. In onze gemeente is volop aandacht voor de inzet van erva-

ringsdeskundigheid (ook hier sprak Frans Timmermans over)  en kennen wij de waardevolle bijdragen 

van het platform toegankelijk Westerkwartier. Dat iedereen mee kan doen is een speerpunt in onze ge-

meente. Wij zijn dan ook blij met de pilot digitale inclusie. We hopen dat we hiermee meer mensen be-

reiken en zo zijn er tal van mooie voorbeelden in onze gemeente. Het vraagt ook wat van ons als samen-

leving dat iedereen mee kan doen. Hoe toegankelijk zijn we? Als we om ons heen kijken zien we regel-

matig verkeerd geparkeerde auto’s. Voorbeelden? Foto’s? Is er ruimte voldoende voor mensen die min-

der goed ter been zijn? 

 

Naoberschap  

 

Als laatst spraken we over Naoberschap. Bijvoorbeeld als het gaat over opbouwen en onderhouden van 

contacten. De raad heeft in 2021 de methodiek Homestart omarmt, nadat de fractie van de PvdA hier 

een motie over had ingediend. Na evaluatie afgelopen jaar willen we graag dat naast de opvoedonder-

steuning een duurzame verbetering in situaties ontstaat, waarbij netwerkontwikkeling belangrijk is zo-

dat een steunstructuur kan ontstaan. Het doel is hierbij belangrijk, opvoedondersteuning en netwerk-

ontwikkeling. Zowel Humanitas, het college en de raad vinden dit belangrijk en zien de winst die dat kan 

opleveren. Als het gaat over Naoberschap spraken we ook met het huurdersplatform. Hun wens voor 

ondersteuning van senioren en statushouders hebben we zeker verstaan. “Leer elkaar kennen!” was de 

oproep van het platform. Het is mooi dat de gemeente ontmoetingsdagen organiseert. Wij denken dat 

het ook laagdrempelig kan en denken hier graag in mee. Naoberschap vraagt om een open deur! 

 

Afsluitend spraken we over duurzame oplossingen, die haalbaar zijn voor alle inwoners. Oplossingen die 

niet alleen gaan over het klimaat, maar ook over een toegankelijke en solide overheid en over een be-

trouwbaar bestuur dat de mensen, onze inwoners ziet en hoort. “Laten we nooit onverschillig zijn, laten 

we de gemeenschapszin koesteren en altijd onze minderheden beschermen.”  Samen Kan Het!  

Namens de fracties van GroenLinks en de PvdA, Annemiek Kleinjan-Uneken en Sandra de Wit 
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STEM PVDA (VERENIGD LINKS)  
BIJ DE EUROPESE VERKIEZINGEN  

EN VRAAG ANDEREN HETZELFDE TE DOEN! 
 

 

Op donderdag 6 juni 2024 zijn de verkiezingen voor het Europees Parlement. De uitslag is te verwachten 

op vrijdag 25 juni 2024. De PvdA blijft zich inzetten voor de rechtsstaat, gelijkwaardigheid en de bestrij-

ding van armoede. En zal er alles aan doen om klimaatverandering ambitieus én rechtvaardig aan te 

pakken ook in Europees verband. Niet alleen in Nederland maar ook in Europa zien we dat de invloed 

van radicaal-rechtse partijen toeneemt. De verkiezingen voor het Europees Parlement geven ons de 

kans om te laten zien dat we  verder willen bouwen aan een sterk en verenigd geluid in Europa. 

 

De standpunten van GroenLinks en PvdA zullen na de verkiezingen voor het Europees Parlement inge-

bracht worden in twee Europese fracties: de Groenen/EFA en de Progressieve Alliantie van Socialisten 

en Democraten (S&D). Europarlementariërs zullen zich verdelen over beide Europese fracties. De vraag 

hoe PvdA en GroenLinks na de verkiezingen in het Europees Parlement zullen samenwerken, afzonder-

lijk in hun eigen fractie of met een gezamenlijke lijst en een gezamenlijk verkiezingsprogramma, hangt af 

van de uitslag van het referendum van GroenLinks en PvdA. 

 

De natuur staat er slecht voor. Door klimaatverandering wordt de aarde warmer en het weer steeds ge-

vaarlijker. We hebben de Europese Unie nodig want een gezonde planeet hebben we nodig voor de sa-

menleving en de economie. Terugtrekken uit het VN-klimaatakkoord is daarom geen reële optie. Door 

de Europese Unie leven we in Nederland relatief in welvaart en in vrijheid. Een Nexit afdwingen, uittre-

ding uit de Europese Unie, is een slecht plan. We hebben gezien waar de Brexit toe heeft geleid in 

Groot-Brittannië. Een Nexit zal zorgen voor een zeer forse toename van de armoede in Nederland.  

De oorlog in Oekraïne is een gevaar voor Europa. De steun aan Oekraïne moet doorgaan. Stoppen met 

wapenleveranties aan Oekraïne zoals nu in de Verenigde Staten dreigt te gebeuren en waar Europese 

radicaal-rechtse partijen ook voorstander van zijn, zou catastrofaal zijn. We moeten er toch niet aan 

denken dat Oekraïne de oorlog zou verliezen en de Russen straks weer gelegerd zijn dicht bij onze Euro-

pese grenzen (Polen, Slowakije, Hongarije, Roemenië en Moldavië). Wanneer het aan de PVV ligt, blijft 

de Nederlandse Krijgsmacht zelfstandig en komt er geen Europees-leger en geen samenwerking meer 

met het Duitse leger. Nederland heeft haar bondgenoten keihard nodig voor de gezamenlijke veiligheid 

in Europa.  

 Mensen die vluchten voor oorlog en voor gevaar moeten worden opge-

vangen. Dat houd je niet tegen door een asielstop in te voeren of door het 

VN-vluchtelingenverdrag en andere internationale verdragen op te zeg-

gen. Een maximum stellen aan het aantal immigrante, is ook geen oplossing. Oplossingen die eenvoudig 

zijn, zijn er niet. We blijven staan voor een humaan immigratiebeleid.  

Dit zijn een aantal belangrijke onderwerpen waarop radicaal-rechtse partijen de wind uit de zeilen moet 

worden genomen omdat we niet zonder Europa kunnen, voor een stevig klimaatbeleid, onze economi-

sche welvaart, onze veiligheid, een humaan immigratiebeleid en tal van andere zaken. Stem daarom op 

6 juni 2024 op PvdA of GroenLinks-PvdA, afhankelijk van het referendum, en ga in gesprek met familie, 

vrienden, kennissen, collega s en wie je ook maar kunt verzinnen en vraag hen om hetzelfde te doen. 

Eric Helmers  
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IN MEMORIAM  
LODEWIJK HOOGSTRA 

Zondagmiddag 10 december om 15:45 uur werd het bestuur 

opgeschrikt door een berichtje in de bestuursapp. “Hebben 

jullie gehoord over de aanrijding van de voetganger bij de 

spoorwegovergang in Zuidhorn? Dit is onze partijgenoot Lo-

dewijk Hoogstra. Heel verdrietig en nog niet te bevatten.” 

Die middag en tijdens de bestuursvergadering van maandag-

avond 11 december zijn veel dierbare herinneringen gewis-

seld. 

Lodewijk deed veel voor de gemeenschap. Dat bleef niet on-

opgemerkt. Op 26 april 2017 werd hij verrast door burge-

meester Bert Swart met een lintje voor zijn vele vrijwilligerswerk. Zo was hij betrokken bij de senioren-

vereniging Westerkwartier, zat in de redactie van het maandblad van de VVV-Zuidhorn, was lid van de 

werkgroep Roemenië en actief in de buurthuiskamer in Zuidhorn. 

Ook voor onze partij was Lodewijk sinds 1977 een zeer actief lid. Hij was secretaris van het bestuur van 

de PvdA-afdeling Zuidhorn. Ook na de fusie tot PvdA Westerkwartier bleef hij zich inzetten. Het verzor-

gen van de rozen voor de oudere leden op 1 mei, de bloemstukken tijdens de dodenherdenking op 4 

mei bijvoorbeeld. Diverse campagneactiviteiten zoals bemensen van de marktkraam tijdens de Oranje-

markt of Kom in Zuidhorn of het verspreiden van folders, daar kon je Lodewijk altijd voor vragen. 

Ikzelf zal me Lodewijk vooral herinneren als mensenmens. Regelmatig kreeg ik een telefoontje of een 

mailtje, dat ik een kaartje of een attentie moest sturen aan een lid dat een jubileum te vieren had of een 

opkikker vanwege ziekte nodig had.  

Met Lodewijk verliezen we een sociaaldemocraat in hart en nieren! 

Namens het bestuur, Paula Grit 

 

************************************ 
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PREMIER PLASTERK ? 
 

Wat een vreselijke verkiezingsuitslag! Het duizelt. Hoe is het zo ver gekomen? 

Wat komt er nog? Een paar verkenningen en kanttekeningen.   

Winnen -  ‘Ik wilde ook wel eens stemmen op een winnende partij’, zeggen PVV 

stemmers. Veel mensen stemmen ‘strategisch’. Ze volgen peilingen en onder-

buik. Ze verlangen grote beloften als schippers op de Rijn die de lokroep van de Lorelei horen. Eerst won 

de BBB, toen de NSC, tenslotte de PVV. Momentopnamen, een volgende keer pakt het anders uit.  

Omtzigt – in de campagne te laat en te traag en daarom niet de grote winnaar. Het momentum verlo-

ren. Maar wel een klipklare lijst eisen gesteld aan de PVV. Rechtstaat en grondwet waren nog nooit zo 

relevant. Toch? … Wie gaat de meloen doorslikken: Wilders of … toch Omtzigt?  

Yeşilgöz – tragische fouten van – bijna - de eerste vrouwelijke premier. Kans vergooid. Zei eerst: ‘Ik zie 

niets in zijn programma dat dit land vooruit helpt’. Zette daarna de deur wijd open. Verloor tien zetels, 

maar glimt en glanst of ze er tien won. Binnen de VVD herleeft de Rutte-Verdonk strijd van 2006, toen 

de eerste nipt won en de partij bijna scheurde. Als Yeşilgöz het partijkader blijft schofferen, dan is deze 

prima donna zo partijleider af. Zie half december het gevalletje Spreidingswet.  

Timmermans – heeft de belofte niet waar gemaakt. Belangrijkste misser: zijn team en hij hebben zich 

laten ringeloren door de debatkaders van media te accepteren; het uitentreuren hameren op het asiel-

drama. Die is feitelijk een opvangcrisis. Te laat het gevaar van W. gezien. PvdA/GL hadden W. moeten 

uitdagen op Europa, Oekraïne en betaalbaarheid. Hoe kon Rutte W. temmen en Timmermans … niet?  

Formatie – krijgen we een premier W.? Zijn de manoeuvres van VVD en NSC (resp.: hooguit gedoogrol; 

slik PVV-programma in) gericht op vertraging? Daarmee een vorm van politieke berekening? Van uitstel 

naar afstel? Gokken ze dat W. zich vergaloppeert? Om hem dan te ontwapenen? Of komt er toch een 

kabinet à la Balkenende I (CDA, VVD, LPF 2002/3), even lachwekkend als instabiel en schadelijk?  

Extraparlementair/zakenkabinet – Omtzigts voorkeur. Zie voor definities www.parlement.com De bin-

ding met het parlement is zwakker. Ook het kabinet Den Uyl was – lees ik op die site - extraparlemen-

tair. Een zakenkabinet is een variant waarbij ministers uit bedrijfsleven of ambtenarij komen, mensen op 

afstand van de politiek. Honderd jaar terug was Cort van der Linden zo’n premier.    

Achtergronden – Vooral Sigrid Kaag klaagt in interview na interview over de hufte-

rige sfeer in Nederland. In het boek ‘De waanzin rond Wilders’ uit 2010 vergeleek 

auteur Joost Bosland de crisis in de samenleving met een borderline aandoening. 

Een borderliner ‘is alsmaar bezig met het verzamelen van bewijzen voor het gelijk 

van zijn fundamentele wantrouwen.’ Media versterken deze trend met hun voorkeur 

voor schokkende gebeurtenissen boven afgewogen verhalen.  

Instituties – De PVV viel de rechterlijke macht, de Kamer, de journalistiek en de we-

tenschap aan, wil een Nexit, lonkt naar Moskou, laat Oekraïne vallen en kent geen 

interne ledendemocratie. Gaan de leden van VVD en NSC die in rechtstaat en insti-

tuties geloven een kabinet W. meemaken? Ik geloof het nog steeds niet.  

Kabinet Plasterk – vorming van een zakenkabinet dat steun geniet bij een meerderheid van PVV, VVD en 

BBB + aanvulling ligt meer voor de hand. Zo’n kabinet kan akelig rechts beleid voeren zonder de recht-

staat of de internationale opstelling (Oekraïne, EU) te veel te schaden. Wie kan dat leiden? Kan W. zelf 

premier worden? Het zou Nederland tot op het bot verdelen. Johan Remkes? Of een politicus uit een 

oppositiepartij? Premier Plasterk?  

Scenario’s nog te over. Hele mooie zitten er niet bij.  

JE 

http://www.parlement.com/
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WONEN OF WANDELEN LANGS  
DE TOLBERTERVAART ? 

 

Het is een ambitieuze doelstelling: het bouwen van 

heel veel huizen in de gemeente Westerkwartier. De 

woningnood is groot. Zie https://www.westerkwar-

tier.nl/woonplannen Per dorp is een plan gemaakt of in 

de maak. BenW kiezen ervoor de kernen Zuidhorn en 

Leek/Tolbert een hoofdrol te geven.  

Het brengt de tongen overal in beweging. Mag ik hier 

wat zeggen over de plannen voor het gebied ten wes-

ten van de Tolbertervaart? Deze vaart is nu nog de 

scheiding tussen open weideland en de wijk Sintma-

heerd.  

Al begin jaren ’90 waren er bouwplannen voor dit ge-

bied. Opnieuw gebeurde dat rond 2006/8, toen in het 

kader van de Regiovisie Groningen-Assen. De ge-

meente Leek kocht gronden en vestigde het voorkeurs-

recht. Onze fractie bepleitte toen al inbreiding boven uitbreiding. Als PvdA trokken we op 15 februari 

2007 in de oude Postwagen in Tolbert zo’n 85 belangstellenden voor die voorstellen.3 Een glanzende, 

gemeentelijke folder over de bouwplannen vonden we in april 2007 ‘propagandistisch’. We dachten na 

over verplaatsing van bedrijven tbv inbreiding. We kregen te maken met sterk wisselende bevolkings-

prognoses. Er waren grote meningsverschillen met gemeente Noordenveld. Uiteindelijk vonden we wel 

dat er gebouwd moest worden. De bankencrisis (2007-2011) voorkwam dat.  

Najaar 2023 zijn er opnieuw bouwplannen voor het gebied tussen Holm, Hoofddiep en Tolbertervaart. 

En opnieuw zijn er inspraakreacties, stukken in de krant, zienswijzen en rondwandelingen in het betref-

fende gebied, handtekeningenacties en boze borden, zoals op de volgende pagina. Ook elders veel reac-

ties, maar ik beperk me hier tot Leek-Tolbert. Tja, want in dit geval ben ik betrokkene, zijdelings. 

Een haas te grazen 

Bijna dagelijks wandelen mijn vrouw en ik langs de Zandhoogte, een 

weggetje langs een lichte glooiing in het landschap. Er staan boomwal-

len, in de bodem zit oer, ooit grondstof voor ijzerproductie. Het verka-

velingspatroon gaat terug op middeleeuwse ontginningen, de Carolie-

weg was ooit een Leidijk die zuur veenwater tegenhield. De Tolberter-

vaart moest dit dorp ruim 100 jaar terug aansluiten op de vaarroute 

naar Groningen. Er lopen in de weilanden reeën, hazen en fazanten. We 

zagen al eens hoe een stel paarden een haas te grazen wilde nemen. De 

haas liep harder. Er groeit (te) veel mais, soms hennep en soms ligt er 

bagger op de akkers. Er wonen heel wat jonge en oude mensen. En het 

wemelt van slenteraars, fietsers, hondenuitlaters. Langs Wissel, Zand-

hoogte en de onverharde Oude Carolieweg slijten alleen je zolen, maar 

de ziel verkwikt. Hier kan je in augustus bramen plukken.    

De lezer snapt het al, ik houd van dit bekoorlijke landschap. Ook daarom 

ben ik mede-indiener van een (constructieve) zienswijze. Er is ook een 

anderzijds. Ik heb ook drie kinderen, dertigers intussen, die minder 

 
3 Schrijver dezes zat tussen 2002 en augustus 2008 in de Leekster Raad.  

De Tolbertervaart ligt op de grens 
van bebouwing en landelijk gebied 

https://www.westerkwartier.nl/woonplannen
https://www.westerkwartier.nl/woonplannen
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goed wonen dan ik zelf op die leeftijd. Ze zien bedroevend 

weinig perspectief op de woningmarkt. Dat geldt voor heel 

veel jongeren. Je gunt ze allemaal een betere woning. Er 

moeten dus huizen komen.  

De Raad moet dus afwegen en daarna beslissen. Wel in de 

wetenschap dat, als er straks wordt opgeleverd, er ook is 

ingeleverd. Open ruimte, verten, horizon, coulissen, reeën, 

uitzicht, woon- en wandelplezier.  

Keuzes  

Het college heeft een visie gelanceerd en wil van contouren 

naar keuzes gaan. Doelgroepen zijn vooral ouderen en jon-

geren/starters. In Leek/Tolbert zijn ook een nieuwe school 

en sportfaciliteiten voorzien. Ook wikt het college over een nieuwe rondweg. De voorstellen Leek-Tol-

bert bevatten best veel goede elementen, maar roepen ook tal van vragen op:  

• Dat Leek en Tolbert samen in een plan naar voren komen, is logisch. De dorpen zijn vergroeid. 

Maar gelet op het pleidooi voor een nieuwe rondweg in de plannen is het vreemd dat het plan 

voor Zevenhuizen nog gemaakt moet worden. Een rondweg is voor het verkeer in dit hele ge-

bied richtinggevend. Voor Oostindie, Zevenhuizen, Haulerwijk, Roden en verder. Nu het nog om 

het verzamelen van opties gaat, zou het veel beter zijn om Zevenhuizen in hetzelfde plan op te 

nemen, in plaats van achteraf en apart. Dat levert méér en andere opties op.  

 

• Inbreiding voor uitbreiding is nog steeds een goed uitgangspunt. Dus bouw op terreinen die be-

schikbaar zijn of komen, zonder alles vol te plempen. Maar het is niet uit te leggen dat de loca-

tie Dusseldorp in Midwolde in de plannen ontbreekt. Dat de vroegere discotheek Pruim in Ze-

venhuizen na vijftien jaar braak liggen nog altijd niet herontwikkeld is. Als het college durft na te 

denken over de risico’s van peperdure verplaatsing van bedrijven naar Leeksterveld, dan moet 

het toch ook durven nadenken over Pruim en Dusseldorp. Eerst inbreiden, dan pas uitbreiden.  

 

• Er zijn alternatieven denkbaar. Die bereiken nu 

verpakt in zienswijzen het college. De vraag is: heeft 

het college wisselgeld om ideeën van onderop te 

honoreren? Vertrouwen gaat behalve over bakste-

nen, maar nog meer over het serieus nemen van in-

spraak, alternatieven, eerlijke procedures. 

Terug naar de Tolbertervaart.  

Mocht het onvermijdelijk zijn delen van dit gebied 

toch te gaan bebouwen, kom dan de bewoners en 

recreanten waar mogelijk tegemoet. Red de boom-

wallen. Spaar waar mogelijk en compenseer als spa-

ren niet kan. Kom met nieuwe natuur en wandelpa-

den. Herstel eindelijk of creëer een alternatief voor 

het eeuwenoude Holmerpad richting Marum. Wonen en beleefbare natuur hoeven geen vijanden te 

zijn. Zie Oostindie met zijn rietvelden en dobbe, speelvelden, open ruimtes e.d.  

Joost Eskes  

Nb. Deze voorstellen zijn ontleend aan een met anderen ingediende zienswijze met een aantal alterna-

tieven en kanttekeningen.  

De Zandhoogte is deels verhard, deels eigen weg. 

Een protestbord langs de Tolbertervaart,  
foto november 2023 


